

# Содержание журнала за 2025 год

2025, т. 77

## ФОНДОВЫЕ РЫНКИ

*О.И. Свиридов, А.С. Скоробогатов*

Цена на нефть и российский фондовый индекс: анализ причинной связи . . . . . 5

## БАНКИ

*В.А. Банникова, С.И. Колесник*

Оценка предсказуемости изменений рыночных процентных ставок в дни публикации пресс-релизов Банка России . . . 25

## КРИПТОВАЛЮТА

*D. Fantazzini, E. Korobova*

Stablecoins and credit risk: When do they stop being stable? . . . . . 46

*M.A. Teterin, A.A. Peresetsky*

Can Ethereum predict Bitcoin's volatility? . . . 74

## ОБРАЗОВАНИЕ

*А.А. Бывальцева-Станкевич, А.А. Панова*

Применение методов пространственно-эконометрического моделирования для анализа факторов привлечения молодых преподавателей в российские университеты . . . . . 91

## ОБЩЕСТВО

*Е.Д. Копнова, Л.А. Родионова, М.А. Иванова*

Анализ связи некогнитивных характеристик со сменой брачного статуса . . . . . 116

2025, т. 78

## МАКРОЭКОНОМИКА

*Н.А. Беликова, Т.А. Ратникова*

О некоторых подходах к оценке эффектов воздействия и эмпирическому исследованию устойчивости оценок к дизайну выборки. . . . 5

## ПРЕДПРИЯТИЯ

*М.А. Молодчик, А.А. Быкова, Е.А. Иванов, Д.А. Марканова*

Оценка эффектов государственной поддержки малого и среднего бизнеса: применение метода синтетической контрольной группы . . . . . 28

*A.R. Urazbaeva*

Response of micro, small, and medium-sized companies to the sanctions: Evidence from the Russian regions . . . . . 50

## ИННОВАЦИИ

*А.Г. Мирзоян, А.А. Галич, Е.А. Синякова*

Индивидуальные характеристики и инновационная активность предпринимателей: кто создает инновации в разных странах? . . . . . 66

## ЧЕЛОВЕЧЕСКИЙ КАПИТАЛ

*А.Д. Смирнов, Ю.В. Раскина*

Существует ли положительная связь между сложностью структуры экспорта и величиной человеческого капитала? . . . . 90

## СЕМЬЯ

*Е.С. Вакуленко, А.М. Сек*

Связь образовательных и финансовых различий между супругами с длительностью брачных отношений . . . 116

## НАУЧНАЯ ЖИЗНЬ

7-я Международная конференция «Прикладная эконометрика». . . . . 138

XII Международная конференция META-2025, октябрь 2–4. . . . . 141

## 2025, т. 79

**МАКРОЭКОНОМИКА***А. В. Полбин, А. В. Шумилов*

Наукастинг и прогнозирование ВВП России и его компонентов с помощью квантильных моделей . . . . . 5

*Н. М. Макеева*

Влияние версии ревизии официальной статистики на точность моделей наукастинга макроэкономических показателей России . . . 27

*А. В. Комарова, А. Ю. Новиков, И. В. Филимонова*

Оценка влияния климатической политики на экономическое развитие стран . . . . . 50

**САНКЦИИ***V. Voytenkov, O. Demidova*

The impact of the 2022 sanction crisis on household consumption in Russia: A quantitative analysis . . . . . 72

**ФОНДОВЫЕ РЫНКИ***М. С. Файзулин, Т. В. Теплова, А. В. Куркин*

Динамическая взаимосвязь объемов торгов и сентимента частных инвесторов российского фондового рынка с Биткоином в периоды внешних шоков . . . . . 99

**ПРОСТРАНСТВЕННАЯ ЭКОНОМИКА***A. Sherubneva*

Impact of COVID-19 on outputs of small and medium enterprises in Russia: A spatial view . . . . . 122

## 2025, т. 80

**ПРОГНОЗИРОВАНИЕ***Д. А. Колосков, М. Ю. Турунцева*

Анализ качественных свойств прогнозов цен на нефть и нефтепродукты с использованием различных схем прогнозирования . . . . . 5

**ОБЩЕСТВО***Н. А. Рослякова, А. Д. Волков*

Развитие модели «ценности–убеждения–нормы» в исследовании проэкологического поведения населения Мурманской области: специфика моногородов . . . . . 26

**ЗДОРОВЬЕ И ДОХОДЫ***A. Deeva*

Earnings and overweight in Russia: Men and women . . . . . 47

*А. Р. Хабибуллина*

Социально-экономический градиент здоровья детей в России: формирование неравенства в раннем возрасте. . . . . 68

**ТЕОРИЯ И МЕТОДОЛОГИЯ***Е. С. Котырло*

Некоторые подходы к оценке воздействия различной интенсивности . . . . . 93

*R. Vasilyeva, A. Skrobotov, A. Tsarev*

Structural breaks in panel data: COVID-19 pandemic in Russian regions . . . 117

# Contents of 2025

## 2025, vol. 77

### STOCK MARKET

*Oleg Sviridov, Alexander Skorobogatov*

A causal link analysis of oil price to the Russian stock market . . . . . 5

### BANKS

*Viktorii Bannikova, Sofya Kolesnik*

Assessing the predictability of market interest rate changes on Central Bank of Russia press release days . . . 25

### CRYPTOCURRENCY

*Dean Fantazzini, Elena Korobova*

Stablecoins and credit risk: When do they stop being stable? . . . . . 46

*Maksim Teterin, Anatoly Peresetsky*

Can Ethereum predict Bitcoin's volatility? . . . 74

### EDUCATION

*Anastasia Byvaltseva-Stankevich, Anna Panova*

Application of spatial econometric methods to analyze factors attracting young faculty to Russian universities . . . . . 91

### SOCIETY

*Elena Kopnova, Liliya Rodionova, Marina Ivanova*

Analysis of non-cognitive characteristics of marital status in Russia . . . . . 116

## 2025, vol. 78

### MACROECONOMICS

*Nina Belikova, Tatiana Ratnikova*

Some approaches to estimating treatment effects and empirical investigation of the robustness of the estimates to sampling design . . . . . 5

### FIRMS

*Mariia Molodchik, Anna Bykova, Egor Ivanov, Daria Markanova*

Assessing the effects of government support for small and medium businesses: Application of the synthetic control group method . . . . . 28

*Alina Urazbaeva*

Response of micro, small, and medium-sized companies to the sanctions: Evidence from the Russian regions . . . . . 50

### INNOVATIONS

*Ashot Mirzoyan, Anastasia Galich, Ekaterina Siniakova*

Individual characteristics innovation activity of entrepreneurs: Who creates innovations in different countries? . . . . . 66

### HUMAN CAPITAL

*Andrei Smirnov, Yulia Raskina*

Is there a positive relationship between the complexity of export structure and the amount of human capital? . . . . . 90

### FAMILY

*Elena Vakulenko, Aleksei Sek*

The relationship between educational and financial differences between spouses and the duration of marital relations . . . . . 116

### SCIENTIFIC LIFE

7<sup>th</sup> International Conference "Applied Econometrics" . . . . . 138

XII International Conference

META-2025, October 2–4 . . . . . 141

**2025, vol. 79****MACROECONOMICS***Andrey Polbin, Andrei Shumilov*

Nowcasting and forecasting Russian GDP and its components using quantile models. . . . .5

*Natalia Makeeva*

The impact of the official statistics revision on the accuracy of the Russian macroeconomic indicators nowcasting models . . . . . 27

*Anna Komarova, Alexander Novikov, Irina Filimonova*

Assessing the impact of climate policy on the economic development of countries . . . . 50

**SANCTIONS***Valentin Voytenkov, Olga Demidova*

The impact of the 2022 sanction crisis on household consumption in Russia: A quantitative analysis. . . . . 72

**STOCK MARKETS***Maksim Fayzulin, Tamara Teplova, Aleksei Kurkin*

Dynamic connectedness between trading volumes and retail investor sentiment in the Russian stock market with Bitcoin during external shock periods . . . . . 99

**SPATIAL ECONOMICS***Anastasia Sherubneva*

Impact of COVID-19 on outputs of small and medium enterprises in Russia: A spatial view . . . 122

**2025, vol. 80****FORECASTING***Daniil Koloskov, Marina Turuntseva*

The oil and coke prices forecast evaluation using the different forecasting scheme. . . . .5

**SOCIETY***Natalia Roslyakova, Alexander Volkov*

The “values–beliefs–norms” model development in the study of the Murmansk region population pro-ecological behavior: The specifics of single-industry towns. . . . . 26

**HEALTH AND INCOME***Anastasiia Deeva*

Earnings and overweight in Russia: Men and women . . . . . 47

*Alina Khabibullina*

Socioeconomic gradient in children’s health in Russia: Inequality formation in early childhood. . . . . 68

**THEORY AND METHODOLOGY***Elena Kotyrlo*

Evaluation of continuous treatment . . . . . 93

*Rogneda Vasilyeva, Anton Skrobotov, Aleksei Tsarev*

Structural breaks in panel data: COVID-19 pandemic in Russian regions . . . . 117